

CONTRIBUTION of DIDEM project to draft Decision CP.10/5. Ocean Governance (abstract)

PARTNERS MEETING ON TUESDAY, 23 NOVEMBER 2021, 09.00 AM TO 1:30 PM (EAT)
(COP10) TO THE NAIROBI CONVENTION FOR THE PROTECTION, MANAGEMENT, AND DEVELOPMENT OF THE MARINE AND COASTAL ENVIRONMENT OF THE WESTERN INDIAN OCEAN REGION

The DIDEM project “Science-Decision-makers Dialogue for Integrated Management of Coastal and Marine Environment” is led by IRD with its partners in the Western Indian Ocean, notably WIOSAP and SAPPHIRE. It is funded by the FFEM (950,000€ for the 3 years), UNEP, UNDP, La Société des Explorations de Monaco, WIOMSA, CRDI and IRD (760.000€ approximately). It started on 7 January 2021 and is scheduled to end in January 2024.

It is dedicated to strengthen the dialogue and the cooperation with public decision-makers in the Western Indian Ocean (from Comoros, Kenya, Madagascar, Mauritius, Mozambique, Seychelles, Tanzania). Dialogue can be engaged based on previous and new multidisciplinary works produced by the *coastal, marine and legal sciences* about the state of coastal and marine territories.

DIDEM is organized in three main components: “Deltas”, “Islands” and “Distant seabed/Deep seabed/High Sea & Area beyond national jurisdiction”.

The “Deltas” component dealt with for quite some time, has a partnership with WIOSAP, the “Islands” component has a partnership with WIOSAP and potentially with SAPPHIRE; the High Sea/Distant Seabed/Deep Sea [HS/DS/DS] & biodiversity in Area Beyond National Jurisdiction (BBNJ) component has a partnership with SAPPHIRE. This latest issue is more recent, as the legal management of remote biodiversity beyond national jurisdiction.

The IRD, a French public research institution, acts through its research units involved, ie. ESPACE-DEV, PALOC, SENS, ENTROPIE, MARBEC and their partners from the Indian Ocean, be they public institutions or sector or from the civil society.

For more information:

Deltas Component, Leader, contact : Dr. stephanie.duvail@ird.fr. (Geography)

Islands Component, Leader, contact : Dr. gilbert.david@ird.fr (Geography)

High Sea, Remote and/or Deep Seabeds [HS/RS/DS] & ABNJ] Component, Leaders, contact : Dr. florence.galletti@ird.fr
Marine Science & Law of the Sea) & Dr. jean-francois.temon@ird.fr (Oceanography)

The DiDEM website, both in French and English can be reached at www.didem-project.org

or at videos, like 23 nov. 2021, author DIDEM Project
<https://filesender.renater.fr/?s=download&token=771b97f9-7a77-44c8-8c91-e80d5d1ccf9c>

REUNION DES PARTENAIRES, mardi 23 novembre 2021, de 09H00 à 13H30 (EAT)
(**COP10**) DE LA CONVENTION DE NAIROBI POUR LA PROTECTION, LA GESTION ET LA MISE EN
VALEUR DU MILIEU MARIN ET CÔTIER DE LA RÉGION DE L'Océan Indien Occidental

CONTRIBUTION du projet DIDEM au projet de décision CP.10/5. Gouvernance des océans (résumé)

Le projet DIDEM « Dialogue science-Décideurs pour une gestion intégrée des Environnements littoraux et marins » est porté par l'IRD et ses partenaires de l'océan Indien, notamment WIOSAP ET SAPPHIRE. Il est soutenu financièrement par le FFEM (950.000€ pour les 3 ans), le PNUE, le PNUD, La Société des Explorations de Monaco, le WIOMSA, le CRDI, et l'IRD (760.000€ approximativement). Il a débuté le 7 janvier 2021 et est prévu pour s'achever en janvier 2024.

DIDEM est dédié au dialogue et la coopération, avec les décideurs publics de l'océan Indien occidental (Comores, Kenya, Madagascar, Maurice, Mozambique, Seychelles, Tanzanie). Ce dialogue peut être engagé sur la base de travaux, précédents et nouveaux, produits par les sciences littorales, marines, juridiques sur l'état de territoires littoraux et marins de la région.

Il s'appuie sur trois composantes de travail : sites « Deltas », sites « Iles », sites « Fonds marins distants /Fonds marins profonds/ Haute mer et Zone au-delà de la juridiction nationale.

La composante « [Deltas](#) », traitée depuis assez longtemps, a un partenariat avec WIOSAP ; la composante « [Iles](#) » a un partenariat avec WIOSAP et SAPPHIRE potentiellement ; la composante « [Haute Mer/ Fonds marins distants /Fonds marins profonds \[HM/FD/FP\] et au-delà de la juridiction nationale \[ZAJN\]](#) » a un partenariat avec SAPPHIRE.

L'IRD, établissement public de recherche français, agit à partir de ses unités de recherche (ESPACE-DEV, PALOC, SENS, ENTROPIE, MARBEC) et de leurs partenaires ressortissants de l'océan indien, qu'ils soient institutions publiques ou de la société civile.

Pour plus d'information :

Composante *Deltas*, contact : Dr. stephanie.duvail@ird.fr (Géographie),

Composante *Iles*, contact : Dr. gilbert.david@ird.fr (Géographie)

Composante *Haute Mer/ Fonds marins distants /Fonds marins profonds [HM/FD/FP] & biodiversité dans la zone au-delà de la juridiction nationale [ZAJN]*, contact : Dr. florence.galletti@ird.fr (Sciences marines & droit de la mer) & Dr. jean-francois.temon@ird.fr (Océanographie)

Le projet et son déroulement est consultable en français et en anglais sur le site www.didem-project.org et sur des vidéos comme : 23 nov. 2021, author DIDEM Project

<https://filesender.renater.fr/?s=download&token=771b97f9-7a77-44c8-8c91-e80d5d1ccf9c>